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رویداد

»بچه های عزیــز امروز تولــد یه مرد 
خیلی زرنگه« این جمله بخشی از یکی از 
برنامه های شبکه پویا )کودک( بود؛ آن هم 
در وصف حبیب الله عسگر اولادی و همراه 
با تصویری غضبنــاک از او. یادآوری تولد 
او به همراه جمله های عجیب و تصویری 
عجیب تر باعث شد که توجه افکار عمومی 
به این قســمت از برنامــه کودک جلب 
شــود و موارد جالب تری از همین برنامه 
در شبکه های اجتماعی دست به دست 
شود مانند یادآوری سالروز تولد محسن 
قرائتی. به این ترتیب یــادآوری روز تولد 
بعضــی از چهره ها به کــودکان از طرف 
صداوســیما تبدیل به یکی از سوژه های 
داغ شبکه های مجازی شد و واکنش های 
متعددی هم به همراه داشــت؛ تا جایی 
که ویدیــوی این برنامه بــا توضیحاتی 
مثل »اقدامی عجیب در برنامه کودک« 
دست به دست می شــد. این واکنش ها 
بالاخره باعث شد که محمدرضا سرشار 
مدیر شــبکه پویا که قبلا هــم بعضی از 
اظهارنظرهایش در شبکه های اجتماعی 
مورد توجه بسیاری از کاربران قرار گرفته 
بود، در کانال شخصی اش توضیح بدهد و 
از فهرستی رونمایی کند که نشان می داد 
شبکه پویا قرار اســت در دی ماه سالروز 
تولد چه کسانی را یادآوری کند. او نوشت:   
»برنامه تو هدیه خدایی یکی از برنامه های 
پرطرفدار کانال پویای شبکه کودک است 
که عکــس و نام خردســالان را دریافت 
می کند و تولد آنها را تبریک می گوید. در 
بخشی از این برنامه، تولد یکی از بزرگان 

متولد آن روز تبریک گفته می شــود. آیا 
می دانستید در دی ماه کدام بزرگان تاریخ 
ایران و جهان به دنیا آمده اند که تولد آنها 
در برنامه »تو هدیه خدایی« تبریک گفته 
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انتشار این فهرســت از طرف سرشار 
نه تنها به نظر افــکار عمومی قانع کننده 
نبود بلکه ســوژه ای را که داشت کم کم 
کهنه می شد، تازه کرد و بهانه ای جدید به 
کاربران شبکه های اجتماعی داد تا درباره 
نحوه انتخاب شــخصیت ها نظر بدهند؛ 
نظراتی که اغلــب انتقادآمیز بود. وقتی 
به فهرستی که سرشــار منتشر کرده، 
نگاه می کنیم و آن را در کنار فهرســت 
شخصیت های برجسته ای قرار می دهیم 
که در این ماه متولد شــده اند، می بینیم 
انتقادها چنــدان هم بیــراه نبوده اند. 
مثلا در حالی ســالروز تولد چهره هایی 
مثل محمدرضــا حیاتی، گوینده خبر و 
علیرضا قزوه شاعر به بچه ها و مخاطبان 
برنامه کودک به همراه تصویر و شــرح 
حال یادآوری می شــود که افرادی مثل 
حسن روحانی، رئیس جمهوری کشور 
و محمدجواد ظریــف، وزیر امور خارجه 
در همین ماه بــه دنیــا آمده اند. حتی 
روایت های تأیید نشــده ای وجود دارد 
که افــرادی مثل فردوســی و ابوریحان 
بیرونی هم متولد دی ماه هســتند. در 
مورد شخصیت های خارجی هم همین 
وضع وجــود دارد مثلا چهره هایی مثل 
محمدعلــی جنــاح و محمدعلی کلی 
متولد دی ماه هســتند اما در فهرست 
محمدرضا سرشار مدیر شبکه پویا اثری 

از آنها دیده نمی شود.

شهروند| در روزهای گذشته طرح موضوع فیلترینگ 
اینستاگرام از سوی برخی اعضای کارگروه تعیین  مصادیق 
مجرمانه فضای مجازی، موجی از نگرانی ها را در میان مردم 
و کاربران شبکه های اجتماعی  برانگیخت. این صحبت ها بعد 
از آن به میان آمد که احمد سالک، نماینده جبهه پایداری 
در مجلس از  تصمیمات پشت پرده برای بستن این شبکه 
اجتماعی خبر داد. او هفته گذشته اعلام کرد اینستاگرام قرار 
 بوده در آخر پاییز 97 فیلتر شود، اما در موعد مقرر این کار 
عملی نشده. هنوز از دلایل اصرار برای  بستن اینستاگرام و 
موانعی که بر سر این اقدام جنجالی قرار گرفته حرفی زده 
نشــده، اما تقریبا برای همه  روشن اســت که دولت و وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعــات از مهمترین مخالفان این 
محدودیت هســتند و  آذری جهرمی چه پیش از این و چه 
در روزهــای اخیر به صراحت انتقاد خــود را از تلاش برای 
فیلتر  کردن بیشتر شبکه های اجتماعی به زبان آورده و البته 
متذکر شــده که »این موضوع برای انحراف افکار  عمومی 
مطرح شده است.« اما جدا از اقلیتی که فارغ از فرهنگسازی 
و ساماندهی تنها به فکر انسداد  فضاهای اجتماعی هستند به 
نظر می رسد چنین ایده هایی حتی در میان منتقدان دولت 
هم  چندان طرفداری ندارد. کمتر کســی است که گمان 
کند مواجهه با توطئه های دشمنان و الزامات دنیای  امروز با 
سرکوب تکنولوژی و وسایل ارتباطی امکان پذیر است. شاید 

در ارتباط با همین واقعیات باشد  که:  
روزنامه جوان روز پنجشــنبه در گزارشــی بــا عنوان 
»نیرو های انقلاب اتاق فکر خود را به متن جامعه  بیاورند« 
نوشت: »در حقیقت جبهه انقلاب به دلیل این که در اغلب 
موارد فاقد راه های ارتباطی موثر با  بدنه جامعه است، به رغم 
ارایه راه حل های جدی و علمی نمی تواند سرمایه اجتماعی 
لازم را برای  حمایت از آنها فراهم کند. در نتیجه طرف مقابل 
با استفاده از فضاســازی های کاذب و دست گذاشتن  روی 
برخی از نقاط حســاس جامعه می تواند با موج سازی های 

اجتماعی نتیجه را به نفع خود رقم بزند.  شــاید زمان این 
رســیده اســت که جبهه انقلاب یک تجدید نظر اساسی 
درباره ابزار های ارتباطی خود با  جامعه کرده و اســتفاده از 
فضا هایی همچون فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی 
را به صورت جدی تری  مد نظر خود قرار دهد. اســتفاده ای 
که نه برخلاف رقیب وســیله محور برای رسیدن به منافع 
حزبی باشد،  بلکه بهره گیری از آن برای منافع ملی تعریف 
می شــود.« که مفهومی جز اراده جدی تر برای اســتفاده 
از  فضای مجازی و مخالفت با بســتن این شبکه ها ندارد. 
جالب  است که در روزهای گذشته انتشار اخباری در  مورد 
اینستاگرام نشان داد رهبر معظم انقلاب جزو محبوب ترین 
چهره های سیاســی جهان هســتند و در داخل و خارج از 
 کشور دنبال کنندگان بسیاری دارند. نیاز به بازگویی ندارد 
که بستن و فیلتر کردن اینستاگرام جدا از  بی اعتباری برای 
کشــور و مخدوش کردن چهره ایران، مانعی بر سر ارتباط 
نزدیک و مستقیم مسئولان با  مردم خواهد بود. دراین باره 
مقام معظم رهبری خود پیام های روشــنی داشته اند که 

متاسفانه مورد توجه  قرار نمی گیرد. برای نمونه این جملات 
مشهور ایشان است:»همان گونه که امروزه زندگی علمی در 
جهان  بدون اینترنت، امکان پذیر نیست، نوجوانان و جوانان 
نیز به گوشی های هوشمند وابسته شده اند و کنار  گذاشتن 
این دستگاه ها برای آنان بسیار دشــوار است و باید در این 
زمینه کار فرهنگی و آموزشی از سوی  نهادهای عمومی و نیز 
خانواده ها انجام شود.« یا »رایانه و فضای مجازی که الان در 
اختیار  شماست اگر بتوانید اینها را یاد بگیرید، می توانید یک 
حرف درست خودتان را به هزاران مستمعی که  شما آنها را 
نمی شناسید، برسانید. این فرصت فوق العاده ای است مبادا 
این فرصت ضایع شود. اگر  ضایع شد، خدای متعال از من و 

شما در روز قیامت سوال خواهد کرد.«  
در این شــرایط باید از حامیان انســداد پرسید، بستن 
اینستاگرام راه موثری برای ارتباط با بدنه جامعه  خواهد بود، 
به رســاندن پیام های  ملت ایران به گوش جهانیان کمک 
خواهد کرد یا به رشــد اقتصادی و  اجتماعی کشور منجر 

خواهد شد. حتما برای اینها پاسخی دارند. 

نگاهی به یک مصاحبه جدید و حمله دوباره به هدایت

ویکی لیکس مزاجی افخمی و شرکا

سعید اصغرزاده
روزنامهنگار

از هفت رفته بود که فیلم بســازد و فیلمنامه نوشــت. 
آن هم پنج تا که دوتایش برای اوج است و در یکی هم قتل 
خاشقجی را خوب درآورده است! و البته چیزهایی هم به 
مشــابه جیمزباند به صورت ســریالی قلمی کرده است. 
جین فوندا را می خواهد برای فیلمی در مورد احمدشــاه 
 مســعود به کار بگیرد، چراکه آن خانم در عهد دقیانوس با 
هوشی مینه عکس سلفی انداخته است. همه تخیلاتش 
را خودش می خواهد بســازد، چراکه دیگران از پســش 
برنمی آیند، بنابراین همچنان فلسفه می بافد تا ببیند در 
آینده چه می شود. شاید برای همین هم هست که دوباره 

رفته است سراغ صادق هدایت.
افخمی در مصاحبه جدیــدش به اوباش فضای مزاجی! 
)و نه مجازی( حمله می کند و می گوید آنها در بحث صادق 
هدایت  ورود نمی کنند و می دانند که من ســند دارم. به 
اعتقاد او هیچ کس که سرش به تنش بیارزد به مقابله با او 
نپرداخته و فقط ملاحت مهدی یزدانی خرم او را مشعوف 
کرده و مهدی می خواسته روانشناسی اش بکند که وسط 
راه پشیمان شده. او می گوید همه مزخرف گفته اند و این 
تفریح چیپشان اســت و در مقابل اسناد من کم می آورند. 
افخمی می گوید: »آقای انور خامــه ای که همین 10 روز 
پیش از دنیا رفت در کتاب خودش گفته که صادق هدایت 
طی 4، 5  ســال آخر عمرش اصرار به تظاهر داشت. کسان 
دیگری مثل دکتر فردید در مقاله ای که نوشته و همین الان 
در سایت »مد و مه« قابل جست وجو است، گفته که تظاهر 
می کرد و این تظاهر برای ما عجیب بود. این که اصرار بود که 
مرا هم به آن وادی بکشاند، عجیب بود. تعبیر »وادی انحراف 

خودش« را دکتر فردید به کار برده است.«
جالب این که انورخامه ای )که چهلمش را هم رد کرده ایم( 
در کتاب »چهــار چهره : خاطرات  و تفکــرات  درباره  نیما 
یوشیج ، صادق  هدایت ، عبدالحسین  نوشین  و ذبیح  بهروز« 
از آن تظاهــر که افخمی می گوید اســتنباط و رویکردی 
حادث نمی شود و  ای کاش نشانی درست تری داده می شد 
و اگر کتاب دیگری منظور اســت آقای افخمی می گفت. 
چه بسا اگر انورخامه ای مطلع می بود جلسات حزب را در 
خانه هدایت برگزار نمی کردند و از دستش فرار می کردند. 
اما در مورد دکتر فردیــد،در بخش هایی از مقاله دکتر که 
بهروزخان بدان اشاره نکرده، آمده است: »بی گمانم که در 
زندگی هدایت داستان عشقی دریغ آمیز و دردناکی نهفته 
بوده اســت ... . چنین می اندیشم که تظاهر هدایت به این 
حالت یک گونه واکنش ساختگی او بود در برابر شکست 
عشقی خود به زنی؛ و خودداری شاید عمدی او از زناشویی 
با آن زن )درست مانند کی یرکه گور و دلداه اش(. حال این 
»خودداری« از زناشویی از ملاحظات خانوادگی یا چیزهای 
دیگری سرچشمه می گرفت، نکته ای است که باید روزی 
روشن شود. آن چه می دانم صادق هدایت در برابر زن های 
فرنگی واکنش خوبی داشت و با آنان زود گرم می گرفت و 
خودمانی می شد، اما در برابر زنان ایرانی چنین نبود و از آنان 
اغلب خوشش نمی آمد.« آیا این جملات حرف های آقای 

افخمی را تایید می کند؟
افخمــی از کتاب مصطفــی فرزانه هم کد مــی آورد و 
صفحه می دهد. اما در آن جا نیز تیرمــان به خطا می رود، 
چراکه فرزانه از تهمت های دیگران نسبت به رابطه استاد و 
شاگردی هدایت با خود حرف می زند. او به زیبایی شناسی 
اشــاره می کند. کاش آقای افخمی یکی از آن نسخه های 
دست نویس فرزانه را هم که سانسورشده می دید و به سایر 
روابط دیگر هم وقوف پیدا می کرد! )البته بعید می دانم که به 
کتاب مراجعه کرده باشد و لابد به گزارش تاییدی سخنان 

قبلی خود در سایت تسنیم مراجعه کرده است.(

یادداشت

 نمونه برداری
 از چاه فاضلاب پلاسکو 

معاون نظارت و پایش اداره کل محیط زیست 
اســتان تهران در روزهای گذشته گفته بود: »به 
دنبال انتشار بوی نامطبوع در پایتخت که عصر 
چهارشنبه هفته گذشته رخ داد، کار نمونه برداری 
از انبار و چاه فاضلاب ساختمان پلاسکو طی چند 
روز اخیر انجام و به منظور اعلام نظر به آزمایشگاه 
ارسال شد.« محمد رســتگاری عصر دیروز در 
گفت وگو با ایرنــا در همین باره گفت: »امروز هم 
نمونه برداری هوایی از محل ساختمان پلاسکو 
انجام شد که نشــان داد بوی نامطبوعی در این 
محل تولید نمی شود.« در هرحال بوی نامطبوع 
در برخی نقاط شهر تهران عصر چهارشنبه هفته 
پیش خبرساز شد و با وجود آن که برخی منابع 
غیررســمی ترکیدگی لوله فاضلاب یا فعالیت 
برخی واحدهای تولیــدی و صنعتی را علت آن 
معرفی می کردند، مســئولان استان این دلایل 
را رد و تأکیــد کردند که هنوز بررســی ها برای 

شناسایی منشأ و کانون اصلی این بو ادامه دارد.

حاشيه های »تو هدیه خدایی« شبکه پویا همچنان ادامه دارد

 تولد مجری خبر مهمتر از 
تولد رئیس جمهوری!
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رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: »شورای نگهبان برحسب وظیفه قانونی، خلاف شرع و 
قانون اساسی و مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصلحت را تشخیص می دهند و لذا بعضا وقتی برخی 
فقهای شورای نگهبان در مجمع حضور پیدا می کنند، برای تشخیص مصلحت، رأی و نظری غیر از آن چه 
در شورای نگهبان داده اند، می دهند. لذا تعبیر تعارض که در متن آیین نامه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام آمده، دقیق نیست و درواقع مجمع از حیث مصلحت نظر می دهد و این هیچ تنافی با وظیفه شورای 

نگهبان ندارد و به لحاظ نتیجه، نظر مجمع حاکم است.«

آیت الله آملی لاریجانی:  

وظیفه مجمع تشخیص 
منافاتی با وظیفه شورای 
نگهبان ندارد

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 45

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

در هـر اتاقی ، محل هـای امن 
را مشـخص کنيـد  ) مثـلًا زیر 
یـک ميـز محکـم یـا کنـار 
یا دیوارهـای مجاور  سـتونها 

 . ) نها آ

  تاکيد روزنامه جوان بر استفاده بيشتر از شبکه های اجتماعی
 و آمارهایی که رهبر معظم انقلاب را جزو محبوب ترین  چهره های اینستاگرام نشان می دهد

از بستن اینستاگرام چه کسی خوشحال خواهد شد؟

سکه ثامن چقدر بدهی دارد؟ 
جعفری  عبــاس 
دادستان  دولت آبادی، 
تهران در رابطــه با آخرین 
وضــع پرونده ســکه ثامن 
گفت: »هم در پرونده سکه 
ثامن که تــا الان حدود 4هزار نفر و هــم در پرونده 
طلافروشــی شــادی که حدود 2 هزار نفر شکایت 
کرده اند.« دادســتان تهران همچنیــن گفت: »در 
پرونده سکه ثامن با بدهی 250 میلیارد تومانی، حدود 
صد میلیارد تومان موجود اســت.« عباس جعفری 
دولت آبادی در حاشیه نشست با رئیس اتاق تعاون 
ایران در مورد پرونده فردی که در زمینه کاغذ چندی 
پیش دستگیر شد، گفت:   »در روز های نخست رقم 
ارزی که اعلام شــد، 30 میلیون دلار بود، اما طبق 
آخرین تحقیقات، این افــراد 180 میلیون دلار ارز 

دریافت کرده یا فروخته  و کاغذ وارد نکردند.«

 درآمد دانشگاه آزاد: 
یک تریلیون تومان!

فلاحت  حشمت الله 
 پیشه، رئیــس کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلــس گفت: 
»دانشــگاه آزاد بــرای هر 
دانشــجوی دکترا به صورت میانگیــن در هر ترم 
 ۱۵میلیون تومان، دانشجوی ارشد ۸ میلیون تومان و 
لیســانس ۲ میلیون تومان دریافت می کند، اما ما 
شاهد هستیم که اتوبوسی در آن جا بوده که ۵  سال 
معاینــه فنی نشــده و معنــای آن این اســت که 
سوءاستفاده صورت گرفته است.« این درحالی است 
که به قول فلاحت پیشه »درآمد دانشگاه آزاد به یک 
تریلیون تومان می رسد.« او تاکید کرد: »در جاهایی 
که درآمدزایی کلان دارند و مجموع درآمد دانشگاه 
آزاد به  هزار میلیارد تومان یا یک تریلیون می رسد، این 

مسائل قابل قبول نیست.«

انتقال آب خزر به سمنان 
عیسی کلانتری، رئیس 
ســازمان حفاظت محیط 
 زیست گفت:   »معتقدم ما 
هم بایــد از آب ســواحل 
استفاده کنیم، اما نه برای 
استفاده در بخش کشــاورزی. انتقال آب از دریا به 
داخل ســرزمین بــرای برطرف کــردن نیاز آبی 
مصرف کنندگان صنعتی و آب شــرب و بهداشت 
مــردم در صــورت نیــاز و بــا رعایــت ضوابط 
زیست محیطی از نظر من بلامانع است. متاسفانه 
طرفداران محیط زیست و مخالفان انتقال آب بدون 
بررسی و بسیار راحت در فضای مجازی و رسانه های 
اجتماعی جوســازی می کنند.« به گفته رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست انتقال آب از دریا به 
داخل ســرزمین بــرای برطرف کــردن نیاز آبی 
مصرف کنندگان صنعتی و آب شــرب و بهداشت 
مــردم در صــورت نیــاز و بــا رعایــت ضوابط 

زیست محیطی بلامانع است.


